

Pera assolir-la l'excelència d'aital virtut, cal mortificar-se continuament; deixar sempre que convingui una ocupació voluntaria i agradable per altre de més precisa, encar que's tracti d'un treball a disgust, monòton o penós; interrompre una lectura interessant; parlar, si es precis, contrariant el desig; callar quan convingui...

I tot això fet amb calma, amb agrado, amb seny, amb constància.

Fet a despit de les exigències de les passions i reclams de la nostra naturalesa sempre feble; malgrat el nostre disgust, la nostra protesta, el nostre enuig, la nostra lassitud...

Una veu tentadora tal volta ens dirà desde'l nostre interior:

¡Aquest acte que tant i tant te costa ningú el veurá, no'l sabrà ningú!... Pero ¿qué hi fà? li respondrem. ¡Es mon deure!

¡Aquesta obra a la qual hi consagres totes les teves forces, tot el teu dalit, tal volta no reixirà, resultarà estéril!... Mes ¿qué hi fa? li respondrem. ¡Es mon deure!

¡Aquesta paraula que tractes de pronunciar, aquest gest que tractes de fer, mira que t'atrau-rà enemistats, odis, rencors!... I li respondré: ¿Qué hi fà? ¡Es mon deure i prou!

¡Oh; qui'l podés esplicar el munt de coratge, de abnegació i per consegüent de mérits que s'aplega en aquests tres senzills mots: *Cumplir nostre deure!*

Perque, cumplir nostre deure, es practicar la virtut fins en els més peits detalls de la vida, sense l'estímul d'un premi mondà ni l'esperança del agraïment; i per lo tant ¿qué hi pot haver de més hermós i més bò?

Perque, cumplir nostre deure, es a la vesprada d'un dia de sufriment i de cansanci sentir una veu deliciósíssima que desde'l fons de la conciencia ens diu baix, baixet: ¡Molt be!... ¡Has complert, t'has sapigut sacrificar, has estat útil... ja pots restar satisfet!... ¿Qué hi pot haver de més dolç?

Es clar que'l *deure* te per company inseparable el *sacrifici*.

Pero tinguis també en compte que si bé el camí es aspre i el viatge de grosses penalitats, es l'únic, l'únic, que a l'ànima honrada i al cor generós pot conduir-los a fruir de la veritable *pau i benaurança*.

HERMENEGILD CARRERA I MIRÓ



La asociación obrera

La Revolución francesa, al proclamar los derechos del hombre, rompió los de la asociación.

Ella es el origen del individualismo desenfrenado; en su cuna se meció la idea de la libre concurrencia, la libertad de contrato, la competencia desmedida, la lucha de clases; al arrullo de la Marsellesa se forjó el Estado-Dios y se derribaron todas aquellas florecientes y ricas asociaciones de obreros que, amparados a la sombra de los estandartes de sus cofradías, fueron el dique potente donde se estrellaron mil veces la ambición desmedida de un capital sin entrañas.

«No puede permitirse la asociación obrera, porque ella rompería la unidad del Estado»; así hablaba Dantón.

Y lo mismo lleva a la práctica hoy, Lenine, en Rusia.

El socialismo, hijo de la Revolución francesa, ha ligado al obrero por medio del odio y sólo para fines políticos.

He ahí porque la última guerra, cúmulo de todos los odios, ha liquidado los principios de la Revolución francesa.

Por eso nos hallamos hoy ante una corriente universal de asociación obrera. Esto es un hecho: La asociación obrera sigue su camino seguro y cada vez más rápido.

El obrero no puede permanecer indiferente: o el sindicato rojo o el sindicato blanco. La atonía, la indiferencia es la muerte.

Los obreros católicos deben asociarse, tienen el deber ineludible de constituir sus sindicatos, de formular demandas, de exigir mejoras, de velar por los derechos del obrero. Allí donde no los haya deben de aprestarse a constituir sindicatos.

Los elementos directores, los que tengan alguna significación, los que representan valores materiales o morales, deben ayudar al obrero católico con su óbolo o con su ciencia. tas!...

«No miréis con indiferencia el sindicato católico—dice Severino Aznar.—Que los católicos curen su ceguera, ¡ay! de ellos si los obreros en vez de aprender el camino de esos sindicatos desfilan hacia los socialistas o hacia los sindicalistas.

Barcelona, Valencia, Zaragoza, Sevilla, Peñarrroya, Bilbao... tanta bomba, tanta huelga, tanto atentado personal... dicen bien alto lo que pretenden los sindicalistas rojos.

¡Católicos! no permitáis que los obreros nutran las filas del sindicalismo rojo. No perma-